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همایش احیای دریاچه ارومیه در دانشگاه بناب برگزار شد

این همایش با موضوع آب، اهمیت و ضرورت توجه به احیای دریاچه ارومیه و فرهنگ سازی مصرف بهینه آب و تعامل

سازمانها و نهادهای مردمی به میزبانی دانشگاه بناب برگزار شد

به گزارش روابط عمومی دانشگاه بناب به نقل از انعکاس؛ این همایش صبح روز پنجشنبه 22تیرماه در سالن کنفرانس علامه طباطبایی دانشگاه بناب با عنوان " نقش جوامع محلی

استان نمایندگان  رئیس مجمع  ارومیه،  احیای دریاچه  اعضای ستاد  آذربایجانشرقی(دکتر ساعی)،  استانداری  با حضور مدیرکل ستاد بحران  و  ارومیه"  احیای دریاچه  در 

آذربایجانشرقی(ضیاء اله اعزازی)، مسئولین شهرستانی، فعالان محیط زیست، منتخبین شوراهای شهری و روستایی برگزار شد.

رئیس دانشگاه بناب نیز در این نشست، گفت: برای احیای دریاچه ارومیه اعتبارات خوبی تزریق می شود، اما متأسفانه اعتبار تزریقی به دریا نمی رسد.

دکتر کریم عباسیان در ادامه ضمن گلایه از مسئولان در نحوه استفاده از اعتبارات احیای دریاچه ارومیه گفت: مسئولان باید بدانند بودجه تخصیص یافته برای این پروژه تنها باید

در جهت احیای دریاچه استفاده شود، اما متأسفانه شاهد این هستیم این اعتبارات برای مأموریت ها و طرح های تحقیقاتی تکراری و بی فایده استفاده می شود.

دکتر کریم عباسیان در ادامه ضمن تقدیر و تشکر از دو قوه مقننه و مجریه گفت: انصافاً دولت و مجلس برای احیای این دریاچه کم نگذاشته اند و در حد توان تلاش کرده اند.

وی با اعلام آمادگی این دانشگاه جهت همکاری در مسائل پژوهشی احیای دریاچه ارومیه، گفت: قوانین مصوب برای احیای دریاچه کافی است و در ادامه کار همت مردم و جوامع

محلی را طلب می کند و دانشگاه بناب بعنوان تنها دانشگاه دولتی متصل به دریاچه ارومیه اعلام آمادگی می کند با ایجاد پژوهشکده ای میدانی در این دانشگاه برای احیای

دریاچه ارومیه خواهد کوشید.

عباسیان اظهار کرد: راه اندازی پژوهشگاه و پژوهشکده میدانی احیای دریاچه ارومیه در دانشگاه بناب ضروری است و امیدواریم این موضوع هرچه سریع تر تحقق یابد تا با

پژوهش و فعالیت میدانی اساتید و پژوهشگران نتیجه ای حاصل شود و روزی این نگین فیروزی ایران مثل گذشته بدرخشد وخود نمایی کند.

دکتر خلیل ساعی رئیس ستاد بحران استان آذربایجان شرقی در این همایش با بیان اینکه بناب یکی از شهر های پیشرو در کمک به احیای دریاچه ارومیه است گفت: امیدواریم با

همکاری تمامی مسئولان استان و شهرستان های اطراف دریاچه، قدمی مثبت در احیای این دریاچه برداریم، این کار بدون تعامل و همکاری مسئولان و مردم امکان پذیر نمی

باشد.

ساعی علت اصلی خشک شدن دریاچه ارومیه را برداشت زیاد آب های زیرزمینی، کاهش ریزش نعمت های الهی، تبخیر شدید و کشاورزی غیر اصولی عنوان کرد و گفت: در ایران

میزان استفاده از منابع آب های تجدید پذیر نسبت به استانداردهای جهانی بسیار بالا می باشد و قرار گرفتن کشور ایران در منطقه گرم و خشک کره زمین باعث افزایش مشکلات

کمبود منابع آبی شده است، بنابراین جنگ آینده جهان جنگ آب می باشد.

نماینده ستاد احیای دریاچه ارومیه در استان در مورد عواقب خشک شدن آب این دریاچه هشدار داد وگفت: همانطور که شخص رئیس جمهور در کنفراس های برگزار شده قبلی

نیز اشاره کردند، خشک شدن آب دریاچه ارومیه باعث به خطر افتادن جان حدود ۱۴ میلیون نفر از مردم کشور به علت شروع طوفان های نمک و گرد و غبار حاصل از خشک شدن

دریاچه می شود.

ضیاء الله اعزازی نماینده مردم بناب در مجلس شورای اسلامی در این همایش در مورد عواقب خشک شدن آب دریاچه ارومیه هشدار داد و گفت: اولین شخصی که در استان

مسئله عواقب خشک شدن آب دریاچه را در سال ۸۹ در مجلس شورای اسلامی تذکر داد، من بودم و الان نیز تکرار می کنم که عواقب پس از خشک شدن آب دریاچه خیلی مهمتر

از خشک شدن آب خود دریاچه می باشد.

نماینده مردم بناب در مجلس شورای اسلامی در مورد نقش مردم در احیای دریاچه گفت: اگر هر خانواده در منزل خود و هر کشاورز با دقت بیشتری در مصرف آب صرفه جویی کند

تا حد زیادی مشکل آب حل می شود و مردم باید بدانند پیشرو از مسئولان خود باید برای حل مشکلات اقدام کنند.

رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی در ادامه ضمن گلایه از مسئولان گفت: نمی توان به علت کمبود منابع آبی تمام فعالیت های کشاورزی در این منطقه را متوقف کرد بلکه

باید به کشاورزان در جهت اصلاح الگوی کشت کمک کرد، اما متأسفانه وقتی کشاورزان در مقابل درخواست مسئولان مبنی بر تغییر اصلاح الگوهای کشت به ادارات مراجعه کرده

اند، مسئولین برای آنها کاری نکرده اند و حالا با کاهش درآمد در اداره امورات زندگی مواجه شده اند.

ضیاء الله اعزازی در ادامه در مورد طولانی شدن اجرای طرح ورود آب رودخانه زاپ به دریاچه ارومیه از ستاد احیای دریاچه نیز گلایه کرد و گفت: آب این رودخانه بدون استفاده و

به راحتی از کشور خارج می شود بنابراین مسئولان این ستاد هر چه زودتر باید برای این طرح اقداماتی انجام دهند.

فرماندار بناب نیز با اشاره به اقدامات مثبت دولت در سال های اخیر برای جلوگیری از خشک شدن دریاچه ارومیه گفت: در طی این سال ها دولت با اختصاص اعتبارات مناسب

جهت انجام پروژه هایی در جهت احیای دریاچه مانند طرح بوته کاری و ایجاد کمیته های تحقیق در تمام شهرستان های استان گام خوبی در این راستا برداشته است و اگر همین

اقدامات نبود چند سال پیش شاهد محو شدن کامل دریاچه ارومیه می بودیم.

ولی اله فرج الهی با انتقاد از عدم حمایتهای کافی دولت از مشاغل جایگزین در حاشیه دریاچه ارومیه گفت: در گذشته شاهد بودیم حدود ۳ هزار هکتار از اراضی شهرستان زیر

کشت پیاز بودند که برای کشت هر کیلو پیاز مقدار زیادی از حجم آب استفاده می شود که در جهت حل این مشکل با همکاری و استقبال خود مردم توانسته ایم این مقدار اراضی

را به ۲۵۰۰ هکتار کاهش بدهیم و مشاغل دیگر مانند صنایع دستی را به عنوان شغل جایگزین و منبع درآمد پایدار جایگزین کشت پیاز در روستاهایی مانند قره چپق کرده ایم،

بنابراین از دولت انتظار می رود از این مشاغل جایگزین با اهدای تسهیلات کم بهره حمایت کند که ما به جد پیگیر این موضوع با کمک نماینده محترم مردم در مجلس شورای

اسلامی هستیم.

فرج الهی در خصوص جایگزین کردن تغییر الگوی کشت در کشاورزی گفت: با توجه با کمبود شدید منابع آبی اقدام به آگاه سازی و تشویق کشاورزان در اجرای آبیاری نوین بجای

آبیاری سنتی کرده ایم که تا بحال ۵ میلیون مترمکعب آب صرفه جویی و حدود نیم متر سطح آب چاههای منطقه افزایش یافته است و در این راستا به صاحبان چاه های غیر

مجاز اعلام کرده ایم که در صورت توافق و ادغام چند چاه غیر مجاز (حدود ۷ الی ۱۰ چاه) جهت استفاده از آب یک چاه برای آبیاری قطره ایی به یک چاه مجوز داده خواهد شد.

وی در پایان گفت: با صرفه جویی در مصرف آب در بخش های کشاورزی و مسکونی می توان کمک بسیار زیادی به احیای دریاچه ارومیه کرد و لازمه این کار تلاش مسئولان و
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همت فرد به فرد خود مردم را طلب می کند.

گفتنی است دانشگاه بناب در سالهای گذشته نیز همایشهای متعددی در موضوع احیای دریاچه ارومیه با حضور میهمانان کشوری و لشکری برگزار کرده است.

پایان خبر
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